
 
  

A nyári fény ragyogása 
 

Az egyik csíksomlyói utunk során késő esti órában érkeztünk meg arra a helyre, 

ahol át kellett szállnunk egy másik autóbuszra, amely bevitt bennünket a 

szálláshelyünkre. Mivel ezen a szakaszon az út nagyon rossz volt és a sötétség is 

nyomasztóan hatott ránk, a szállásunkra való megérkezésnek nagyon örültünk. Akkor 

még nem sejtettük, hogy másnap, a visszaút során milyen csodálkozással fogunk 

gyönyörködni abban a természeti szépségben, amely előző este is átölelt. 

Így vagyunk a földi életünkkel is, amely olyan, mint egy nagy utazás. Az életút 

göröngyei és a kilátástalan helyzetek szinte minden életkorban akadályozzák, hogy 

észrevegyük mindazt a szépséget, amely körülvesz bennünket. Így nem tudja észrevenni 

a szülei és szerettei sokszor erejüket meghaladó áldozatos szeretetét az a gyermek, aki 

elégedetlen a neki jutott jóval. Hasonló alkalmat szalaszt el az ifjú, ha nem örül annak 

az életerőnek, amely ott lappang benne, és így a hiú ábrándok és reménytelen álmok 

őrlik fel ifjúságát. A házastársaknak sem könnyebb a helyzete, hiszen az élet sodrában 

alig tudják „kicsalogatni” egymásból azt a pillantást, amely naponta megerősíthetné 

őket a közös életúton. Még nehezebb kihívás vár talán idős korában az emberre: amikor 

már nem érzi a gyermekkori gondoskodó tekintetet, szeretteinek áldozatkész pillantását, 

és az „élni akarás” is egyre gyengébb benne. Mintha az idő is már csak arra kínálna 

lehetőséget, hogy múltbeli emlékeibe kapaszkodjon. Pedig a természet egészen más utat 

mutat nekünk, hiszen egyik évszak vagy időjárási jelenség sem haszontalan. Mindegyik 

előkészíti és megteremti azt a feltételt, amely alapul szolgál, hogy a következő 

„létpillanat” is kiteljesedjen. 

Elkezdődött a nyár, egy új évszak. Éljünk a lehetőséggel, hogy a nyári napsütés 

beragyogja és átjárja egész életünket, hogy a következő évszakot, következő 

életszakaszunkat is minél nyitottabban fogadjuk. És akkor elmondhatjuk, hogy 

életutunk során sem az út göröngyei, sem pedig a sötétség nyomasztó ereje nem fog 

megfélemlíteni bennünket, mivel mindabból, ami körülvesz bennünket, azt olvassuk ki, 

hogy Valaki gondoskodik rólunk, és életutunk végén vár az atyai házban. 
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Júliusban és augusztusban nyári miserend lesz templomunkban: a kedd reggeli, a 

szerda reggeli és a vasárnap 11 órai szentmise elmarad, szerdától szombatig 18 

órakor, vasárnap 9 és 18 órakor várjuk a kedves híveket a szentmiseáldozat közös 

megünneplésére. 

Nyáron is minden szerdán csendes szentségimádást tartunk 16 és 18 óra között. 

Július 6-án, csütörtökön 17 órakor elsőcsütörtöki rózsafüzérre várjuk a kedves 

testvéreket. 

Az idősek világnapján, július 23-án, vasárnap nagyszülők és idősek megáldása lesz 

a délelőtt 9 órai szentmise keretében. Kérjük, hogy aki teheti, családjával együtt 

jöjjön erre az ünnepi szentmisére. Ezúton is bátorítjuk a kedves Testvéreket, hogy 

már e találkozó előtt is, s aztán a nyáron még többször is keressék meg nagyszüleiket. 

Eötvös Loránd születésének 175. évfordulója alkalmából az Eötvös Loránd 

Geofizikai Intézet emléknapot szervez július 27-én, csütörtökön 8–19 óráig, amely 

18 órakor a Krisztinavárosi Havas Boldogasszony-templomban zárul hálaadó 

misével. A szertartást követően új emléktáblát avatnak az előtérben, mivel a 

klasszikus fizika fejedelmét 1848. augusztus 5-én templomunkban keresztelték. 

Augusztus 3-án, csütörtökön 17 órakor elsőcsütörtöki rózsafüzérre várjuk a kedves 

testvéreket. 

Nagy szeretettel hívunk mindenkit plébániánk legnagyobb saját ünnepére, 

templombúcsúnkra, az augusztus 5-én, szombaton 19:15-kor kezdődő búcsúi 

misénkre, amelyen együtt ünneplünk espereskerületünk lelkipásztoraival és híveivel. 

Augusztus 15-én, kedden Szűz Mária mennybevételét, Nagyboldogasszony 

ünnepét reggel 8 órakor szentmisével, utána litániával ünnepeljük. Kérjük ezen a 

napon az is menjen el szentmisére, aki nem tartózkodik itthon! 

Augusztus 20-a, nemzeti ünnepünk idén vasárnapra esik, csak 9 órakor lesz 

szentmise templomunkban, az esti szentmise elmarad a Szent István-bazilikában 

17 órakor kezdődő ünnepi szentmisére és az azt követő Szent Jobb-körmenetre való 

tekintettel. 

Közösségünk jeles őszi ünnepét, a Krisztinás napot idén október 14-én, szombaton 

tartjuk. 

Plébániánk mise- és szertartásrendje a Google-naptárunkban is, amely plébániánk 

honlapján is elérhető, a Naptár menüre kattintva. Nyáron különösen is figyelmesen 

nézzük ezt, mert többször lesz a szokásoshoz képest változás szabadság miatt. 

http://krisztinatemplom.hu/naptar/
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Három nap, ami tovább él a krisztinásokban is 

Ferenc pápa április 28 és 30. között hazánkba látogatott. A Szentatya 41. 

apostoli útjára emlékezünk egy krisztinás mozaikkal. Gondoljunk vissza mi magunk 

is, akár kint voltunk egy-két eseményen, akár otthonról követtük a három napot: 

hogyan él bennünk Ferenc pápa népünkhöz való eljövetele, milyen szavai, gesztusai 

élnek bennünk elevenen, sikerül ezeket követnünk? 
__   __   __  

 

A Szent István-bazilikában történt találkozó is nagy jelentőségű volt számomra, 

és akik ott voltunk, szívesen emlékezünk vissza a történelmi jelentőségű pillanatra, 

de a Kossuth téri szentmise egészen különleges ajándék marad mindnyájunk 

számára. 

A Szentatyával való 

találkozás nemcsak abból az 

aspektusból érdekes, hogy 

ritkán van lehetőségünk vele 

találkozni, hanem az teszi 

számunkra különlegessé, hogy 

ő mint Szent Péter utóda van 

köztünk. A Jézustól kapott 

különleges feladat a mindenkori 

egyházfőt sajátos küldetéssel 

ruházza fel, ezért számomra is fontos volt, hogy személyesen is találkozhassak vele. 

A tanítása, amit egész lényével hirdet, fontos útmutatás számunkra. Így a híd 

gondolata, amit többször kiemelt, nagy segítséget ad mindnyájunknak küldetésünk 

megélésében. 

 

A három nap alatt részt vettem a pápával való ifjúsági találkozón a Papp László 

Sportarénában és a vasárnap délelőtti Kossuth téri szentmisén is, de a többi 

programot is nyomon követtem. 

Az egész pápalátogatás alatt az volt a legszimpatikusabb és a legjobb, hogy a 

Szentatya közvetlen volt az emberekhez, megszólította őket, és a protokollt is 

felrúgva közvetlenül beszélt a fiatalokhoz. Megszólította a kisebbségeket, a 

mozgássérültekhez odament, ez nekem nagyon pozitív üzenet volt. 

A további életemre is nagy hatással van a Szentatyának az a gesztusa, amikor a 

bazilikánál odament egy mozgássérült paphoz, aki kerekesszékben ült. Mindez elég 

szimpatikus volt, hiszen megtehetné azt, hogy úgy áll hozzá: én vagyok a pápa, nem 

érek hozzá a mozgássérültekhez, nem megyek oda a betegekhez, de ő mégis odament 

hozzá szeretettel. 

 

 

József atya 

 

Schanda Márk (16) 

cserkész, a Nandu őrs tagja 
 

FOTÓ MERÉNYI ZITA / MAGYAR KURÍR 



4 
 

Nagy ajándékban és megtisztelésben lehetett részünk nekünk, magyaroknak, 

hiszen az elmúlt években háromszor is volt lehetőségünk a Szentatyával találkozni. 

2019-ben a magyarság egyik legfontosabb zarándokhelyére, Csíksomlyóra érkezett 

Ferenc pápa. 2021-ben Budapest adott otthont az 52. Nemzetközi Eucharisztikus 

Kongresszusnak (NEK) és az esemény zárónapján a szentmisét Ferenc pápa 

celebrálta. A NEK-et követő szokásos repülőgépen tartott sajtótájékoztatóján a 

Szentatya elmondta, hogy később szeretne visszatérni Magyarországra. Nem hiszem, 

hogy sokan gondoltak akkor arra, hogy erre az eseményre ilyen hamar sor fog 

kerülni. 2023. február végén örömmel olvastam a Magyar Kuríron, hogy Ferenc pápa 

apostoli látogatást tesz Magyarországon. Március végén viszont megdöbbenve 

hallottam, hogy a pápát kórházba szállították légúti gyulladás miatt. Optimista ember 

vagyok, de a hír hallatán mégis aggódni kezdtem, hogy a pápa magyarországi 

látogatása az egészségügyi állapota miatt el fog maradni. Hála a gondviselésnek, ez 

nem így történt. 

A pápa érkezése előtt kb. egy héttel egy szomszédos plébániához tartozó 

családtól értesültünk, hogy a pápai záró szentmisén a ministránsokat külön szektorba 

várják. Sajnos ez az információ valahogy hozzánk, a Krisztinába nem jutott el időben, 

így lázas telefonálásba kezdtem, hogy hol lehet erre még jelentkezni, hiszen a 

plébániánkon egy közel húsz fős, lelkes fiatalokból álló ministránsgárda jött össze az 

elmúlt évek során. A kitartó telefonálás meghozta az eredményt és eljutottam Kálmán 

Antal atyához, aki a regisztrációért volt felelős. Éppen időben értem el őt, mert már 

csak nagyon korlátozott számban voltak helyek. Némi kommunikációs és 

adminisztrációs nehézség után végül sikerült a jelentkezés a ministránsaink számára 

és a templomból is időben el tudtuk hozni a ministránsruhákat. 

Vasárnap reggel 6 órakor indult a ministránscsapat a pápai szentmisére néhány 

szülő kíséretében. Bár korán indultunk, mégis hatalmas volt a tömeg az összes 

kapunál. Jómagam áldoztatónak is jelentkeztem, így miután elváltam a 

ministránsainktól, elindultam megkeresni a kijelölt sátramat, ahol jelentkeznem 

kellett az eligazításra. Az idő gyorsan telt, hiszen az oltár előtti emelvényen 

folyamatosan zajlottak a programok, az imádságok, tanúságtételek és az énekek. A 

szentmise kezdete előtt feleségem mellé szerettem volna ülni, aki foglalt nekem 

ülőhelyet, de éppen az orrom előtt a rendőrök váratlanul lezárták a területet 

kordonnal. Biztos voltam benne, hogy a Szentatya itt fog elmenni tőlem néhány 

karnyújtásnyira. És így is lett! Ferenc pápa mosollyal az arcán integetett vissza a 

pápamobilról. Ez már a harmadik napja volt a pápának Budapesten és a sok, hosszú 

program miatt bizonyára nagyon fáradt is volt. De ez nem látszott rajta! Áradt belőle 

a szeretet, mosolyával, tekintetével örömöt okozott az ujjongó tömegnek, ahogy a 

megelőző két nap során is lelkesített, bíztatott, tanított. 

A mise közepén vissza kellett térnem a sátramhoz, hogy az áldoztatói pikszist 

átvegyem. Cserkészek voltak a felvezetőink, akik a korábban kijelölt pontokra 
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kellett, hogy kísérjenek. A Jóisten úgy intézte, hogy én a belső területre kerültem és 

éppen a feleségem ülőhelyének közelébe vezettek, így felségemnek is én adhattam át 

Krisztus testét ezen a különleges pápai misén. 

Bár csak a vasárnapi szentmisén vettem részt, sikerült utólag megtekinteni a 

pápa főbb budapesti látogatásait az interneten. Most közelről is megtapasztalhattuk, 

hogy Ferenc pápa különleges személyiség. Számos alkalommal okozott 

meglepetéseket itt Budapesten is, feladva ezzel a leckét a biztonsági szolgálat 

munkatársainak. Spontán akcióival, gesztusaival és közvetlenségével megérintette a 

tömegek szívét és elhozta hozzánk Krisztus szeretetét. A Szentatya többször felidézte 

a tartózkodása alatt a magyar szenteket, vértanúkat, hitvallókat, akik számunkra 

példát mutatnak és akikre van miért büszkék lennünk. Szolgáljon ez a pápalátogatás 

hitünk megerősítésére, hiszen ki tudja, hogy mikor fog Péter utódja ismételten 

Magyarországra látogatni! 

Palugyay-Masát Miklós 

akolitus, áldoztató 

* 

Úgy érzem, az év csúcspontja volt a Szentatya látogatása Magyarországon, 

nemcsak mint államilag fontos esemény, ami nagy valószínűséggel az egész országra 

nagy hatással volt, de a mi szerzetesi életünkben is, amely nagy öröm forrást adott és 

talán a megújulás csíráit is elvetette. 

Én tavaly 2022 pünkösdjén öltöztem be a Szociális Missziótársulat rendi 

ruhájába, magamra öltve így azt az életformát, amit Társulatunk ma is él és 

szellemileg képvisel immár 115 éve. Számomra a Szentatya két látogatása az elmúlt 

években az én lépéseimnek is a sarokpontja lett. 

2021-ben az Eucharisztikus Kongresszus előtti hónapokban már az érdeklődő 

időmet töltöttem a Társulatban. Nyáron aktívan készültem, hogy egészen Istennek 

tudjam magam szentelni, az ő szolgálatára, melyre meghívott engem. Izgalommal 

vártam a szeptemberi Eucharisztikus Kongresszust is, hiszen 1938 után most újra 

nálunk szervezték meg. Amikor elhaladt előttem a kongresszus záró szentmiséjén a 

pápa, pont felém adott egy áldást, mintha csak megáldotta volna az éppen döntés előtt 

álló ügyemet. Ezzel az áldással a szívemben indult el a jelöltségem október elején. 

Akkor még nem is gondoltam, hogy nemsokára újra eljön hozzánk és ismét egy 

sarkalatos ponton lesz itt az életemben. 

Az idei, 2023-as látogatása a Szentatyának még inkább növelte a vágyamat arra, 

hogy minden erőmmel és tehetségemmel szolgálhassam az Urat és embertársaimat 

az egyház szolgálatában. Ekkor még a kánoni, zárt évemet töltöttem a noviciátusban, 

ahol igen szoros napirend és sok tanulnivaló kötötte le minden energiámat. A három 

nap eseményei lelki felüdülést és megerősítést adtak, hogy még nagyobb lendülettel 

tudjak nekimenni a következő éveknek. 
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A Szent István-bazilikában tartott beszédére is elmentünk a rend legfőbb 

elöljárójával, Gabriella nővérrel, aki egyedül mehetett be a templomba, én pedig kint 

foglaltam helyet a bazilika előtt. Korán megérkeztünk a regisztrációs pontra, ahol 

már kígyózó sorban álltak a szerzetesek a beléptetéshez. Már akkor érződött a 

várakozó sorokban, hogy a Lélek valami új megmozdulásra, megújulásra hívja az 

embereket. Jó volt olyan sok szerzetest és papot együtt látni egy sorban, mint akik a 

„mennyei kapu” bejáratánál sorakoznak békességben és kölcsönös szeretetben. 

Mindannyian egy irányba haladtunk, segítve egymást, semmi másra sem vágyva, 

csak hogy találkozzunk Krisztus helytartójával. Mi mást is lehetett volna itt érezni, 

mint az örök életre való bejutás előképét. Belépve a kapun ugyan én csak kint 

foglalhattam helyet a helyjegyek minimalizálása miatt, de így is hatalmas 

kegyelemnek éreztem, hogy olyan közelről láthattam a Szentatyát, amikor 

megérkezett a kis fehér kocsijában és integetett az ujjongó tömegnek. Beszéde 

aktuálisan hatott mindenkire, aki őt hallgatta. Megszívleltem minden szavát, 

tanácsát, amit csak mondott. 

A következő napon nem jutottunk el egyik eseményre sem, de a televízión 

keresztül végigkísértük minden lépését. Az Arénában mondott beszéde a fiatalokhoz 

szintén mély hatást gyakorolt rám, hiszen én magam is éveken át tanítottam a 

miskolci Jezsuita Gimnáziumban fiatalokat, akiknek ezek a tanácsok most nagyon is 

aktuálisak voltak. Együtt tudtam érezni velük, és csak úgy szívtam magamba a pápa 

tanítását, hogy majd ha újra egy iskolába vezet az utam, akkor emlékezzem szavaira, 

amellyel bíztatta az ifjúságot és én magam is példa legyek a diákok előtt. Hiszen 

nevelni csak példával lehet. 

Az utolsó napon a Kossuth téri szentmisén azonban ténylegesen az Úr 

kegyelmében érezhettük magunkat. A Társulatból öten mentünk el a pápai misére. 

Nem is gondoltuk, hogy olyan megtiszteltetésben lesz részünk, hogy az emelvényen 

egészen előre kísérnek bennünket a rendezők, ahol előttünk közvetlenül a meghívott 

egyházak képviselői, az ortodox pópa, a kopt egyház feje és más egyházak vezetői 

ültek. Mondhatni páholyból néztük végig a szentmisét. Amikor a Szentatya 

megérkezett, ujjongott a tömeg, mintha csak a jeruzsálemi bevonuláson lennénk és 

közvetlen előttünk haladt el az autójával szép lassan és ugyanaz az érzés töltött el, 

mint két évvel ezelőtt az Eucharisztikus Kongresszuson, amikor felém adta az 

áldását, mert most is pont arrafelé adta, ahol ültünk, és még a tekintetünk is egy 

pillanatra összeért. 

Mi mást is érezhetne ilyenkor az ember, mint magának az Úr Jézusnak a 

pillantását, mely megerősít és erőt ad a küldetésre! Mindannyian tüzes lélekkel és 

szinte „fényes arccal” tértünk haza, mint akik a „Tábor-hegyen” voltak együtt az úr 

jelenlétében.  Az egész közösségünkben érezhető volt az a lendület, melyet maga a 

pápa is sugárzott végig, pedig látszódott rajta a fáradság, mégis a Lélek ereje 

tükröződött vissza belőle. 
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Hiszem, hogy a mi kis közösségünk is kapott ebből az erőből és nekilendülve 

az újabb feladatoknak, hitünkben megerősödve és állhatatosan kitartva 

küldetésünkben tudunk haladni tovább a missziós területeinken. 

Mindez április végén történt, amikor már készültem, hogy hamarosan 

pünkösdkor letelik a zárt noviciátusi évem és nemsokára elindulok a noviciátus 

második évében a rendem és elöljáróim szándéka szerint az én „missziós utaimra”, 

ahol megismerkedhetek a Társulatunk intézményes munkájával. Hogy mi vár rám, 

még nem tudom, de bárhová is vezessen az út, tudom, hogy maga az Isten vezet 

engem és minden az Ő műve. 

Ezek a találkozások a Szentatyával mérföldkövek voltak életemben és hiszem, 

hogy az Úr megerősített ezzel hivatásom csodálatos, de egyben kalandos és 

rejtélyekkel teli útján. 

Sztahura Ágnes Angelika 

a missziós nővérek novíciája 

* 

Katedrális lett a Kossuth tér. 

Különös kegyelem, hogy ilyen rövid időn belül harmadszor látogatta meg a 

magyarokat Ferenc pápa. Csíksomlyó és a NEK után, most április végén háromnapos 

hivatalos útra érkezett a Szentatya Budapestre. 

Közösségünk hívei egyénileg is látogatták a különböző nyilvános 

rendezvényeket, legyen szó a bazilikai találkozásról vagy a Papp László Arénában 

szervezett Forráspontról. Voltak olyanok is, aki szolgálatot vállaltak a szervezésből 

a Rózsák terén vagy a Kossuth téren. 



8 
 

A krisztinás családokkal a vasárnapi pápai szentmisére közös látogatást 

terveztünk. Mivel gyerekekkel indultunk, ezért a hajnali indulást elvetettük és inkább 

„a hátsó sort” céloztuk meg. Körülbelül tíz fős csapatunk 9 óra 25 körül érkezett meg 

az Alkotmány utcába, ahol már hömpölygött a tömeg. Itt az első kivetítő alját pont 

láttuk. De okostelefonokról a közvetítést nézve és a hangosításnak köszönhetően 

hallgattuk a misét. 

A legfontosabb üzenetek: „Váljunk nyitott kapukká a társadalomban!” vagy az, 

hogy „lépjünk ki a komfortzónánkból, és legyen bennünk bátorság eljutni az összes 

perifériára, ahol szükség van az evangélium világosságára” így is eljutottak hozzánk. 

A járdán állva úgy érezhette az ember, egy hatalmas templomban áll a többi hívővel 

közösen. Felejthetetlen élmény volt! Köszönjük! 

Réder Kristóf, alias Kiko 

a Közösségépítő csoport tagja 
* 

Szent Gellért-gimisek léptek fel Róma központjában 

Tizenöt magyar gimnazista is fellépett május 13-án, szombaton Róma 

központjában, a Piazza del Popolón a békéért rendezett nagyszabású dalfesztiválon. 

170 pályázó közül egyetlen külföldi zenekarként jutottak be a 12 döntős közé a Play 

Music Stop Violance dalverseny 

gálakoncertjére, amelyen híres olasz 

zenészek is felléptek. 

A Sant’Egidio közösség és a 

Fiatalok a békéért mozgalom évek óta 

megrendezi Rómában a zenei 

maratont a béke, a szolidaritás és a 

befogadás jegyében. A Blues for a 

Better Place – ez volt a címe a magyar 

fiatalok dalának, amelynek a szövegét 

Rochlitz Rita írta magyarul, Mocsári 

Júlia, Saxon Hunor és Marosz Ajna fordították angolra. A versenydal zenéjét Szőke 

Márk írta és hangszerelte, aki a zenekar létrehozásában is főszerepet játszott. A 

legtöbben az osztálytársai, a Szent Gellért-iskolába járnak. 

Az együttes tagjainak a többsége a 9b osztályba jár. Nyáry Zsigmond igazgató 

olyannyira támogatta ügyüket, hogy az első demo anyag felvételekor maga ült be a 

dobok mögé a stúdióban. 
Forrás: Sant’Egidio Közösség/Magyar Kurír 
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Láncszemek közösségünk életéből 

Krisztinavárosi esték – katasztrófa után, a helyszínen  

Áprilisi vendégünk dr. Joó Attila, a BME Hidak és Szerkezeti Tanszék docense, 

az egyetem Innovációmenedzsment és Együttműködési Központjának (FIEK) 

igazgatója volt, aki Romba dőlt városrészek – a törökországi tragédia 

mérnökszemmel címmel tartott előadást. Az előadó három szakmabeli, statikus 

társával együtt, számos szerv együttműködése eredményeként, az első magyar 

mentőcsapat tagjaként jutott ki a földrengés sújtotta területekre; tevőleges 

résztvevője volt a mentési munkálatoknak. Előadását informatív képekkel és 

megrázó fotókkal kísérte, számos érdekességre mutatott rá, és sok kérdést kapott. A 

legnagyobb rengések erőssége a két törésvonal mentén 7,5 illetve 7,8 volt, a 

törésvonalon 8 méteres elmozdulás is előfordult. Körülbelül 160 ezer épület 

rongálódott meg illetve dőlt romba, egy hét alatt több mint 3 ezer utórengést 

észleltek. Használtak olyan akusztikai műszert, amely öt szintig képes a légzést vagy 

a szívdobogást észlelni. Az áldozatok felkutatásában a Kutyák Határok Nélkül 

Alapítvány ebei is részt vettek. Mentőkutyáink közül kettő világbajnok. Mi kell az 

épületek túléléséhez? Földrengésszabvány, megfelelő tervezés (cél az élet védelme), 

megfelelő kivitelezés és üzemeltetés, illetve hogy ne a törésvonalra építkezzenek. A 

törökországi helyzet mindegyikben hiányosságot mutatott. 

Krisztinavárosi esték – testi és lelki egészségért, módszeresen 

Májusi előadásunk A mozgás és a lélek öröméről szólt. Előadónk Molnár 

Renáta, a Cor-Way módszer- és egészségprogram alapítója, mentálhigiénés 

szakember, tréner, személyi edző, tanár volt. A derűs, szuggesztív egyéniségű Renáta 

elmesélte, hogyan alakult ki levédett programja. Felhívta a figyelmet a mozgás 

jótékony hatásaira (örömhormonok termelődése, antidepresszáns hatás). Az időskori 

agyban minden évben elpusztul a dopaminreceptorok 13%-a, a rendszeres mozgás 

azonban jutalmazza az agyat, és ilyenkor új idegsejtek képződnek. A mozgás-zene-

természet harmóniateremtő hatásáról, s a biofíliáról is szó esett. A biofília tágabb 

értelemben az egész természet szeretetét jelenti. Csíkszentmihályi Mihály professzor 

flow-elméletére is kitért előadónk. A jó flow-élmény három pillérre épül: a világos 

célra, a kihívás és képesség egyensúlyára, valamint az egyértelmű visszajelzésre. 

Mindezek alapján született meg az agy és szív kapcsolatának figyelembevételével a 

Cor-Way egészségsport terápia. Hiszen járásunkban megjelenik érzelmi világunk is. 

S hitünk is, hiszen „őbenne élünk, mozgunk és vagyunk” (ApCsel 17,28). Jómagam 

részese lehettem Renáta mély hittel átitatott, szeretettel teli dinamizmusának egy 

Jézusi gyaloglás lelkigyakorlaton. Így bizton állíthatom, módszere jó, segít az 

embernek saját ritmusát megtalálni a járásban (is). 
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Pünkösd, ikonok, szentképek 

Május végén, 27-én nyílt meg sekrestyésünk, Szilágyi Stella Szűz Mária és a 

szentek tisztelete című kiállítása plébániánk tanácstermében. Köszönet illeti az 

alkotót a falakon ízlésesen elhelyezett 61 ikon és kép megalkotásáért. S köszönet 

illeti Bucsy-Sólyomváry Leventét a megnyitó igényes műsorának összeállításáért. 

Örömömre szolgált, hogy konferansziéként részese lehettem ennek az, úgy érzem, 

családias eseménynek. Hiszen az első sorban Stella mellett ott láthattam szüleit. 

Leírom, mert úgy gondolom, őrizzük meg a zenei élményt nyújtók nevét: az énekes 

Försönits András volt, a zenei számok előadásában, kíséretében Bucsy-Sólyomváry 

Anna, Sólyomváry Ilona (hegedű), Nyíri-Szabó Kinga (brácsa), Bence Brigitta 

Ariella (cselló), Hamar-Szelényi László (gitár) vett részt. Hadd idézzek egy-két 

részletet azok kedvéért, akik nem voltak ott a mintegy hetven ember között a 

megnyitón. József atya szavai után segítségül hívtam Ruzsa György művészet-

történész, egyetemi tanár néhány sorát. Hogyan nézzük az ikonokat? című könyvében 

írja: „Az ikonfestés kultúrájában a legfontosabb szín az arany volt, a színek színének 

is nevezték. Az isteni fényt jelenti, ami elkápráztatja az embert. A néző a nagyméretű 

fényvisszaverődés miatt úgy érzi, mintha maga az ikon lenne a fényforrás, ami 

átszellemíti az embert, s megérzi a Paradicsom tisztaságát.” Agni Parthene – Ó tiszta 

Szűz! hangzott fel a 24 versszakból álló himnusz. Görög kolostorban, egy Szűz 

Mária-jelenés hatására jegyezték le a 19. század végén. (Érdemes a YouTube-on 

meghallgatni.) Bucsy-Sólyomváry Levente Stella festői „pályafutásának” indulását 

mutatta be. Stella ars poétikájaként is felfogható: Reményik Sándor Köszönöm, Uram 

című verse, ami gitárkísérettel hangzott el: „Köszönöm, Uram, hogy tiszta a szemem, 

/ S látom ragyogni arcodat…” 

Egy baráti szál is erősítette a családias hangulatot, a Makóról érkezett Baranyi-

Bozi Károly görögkatolikus atya, aki – az eseményt megtisztelve – ornátusban 

beszélt a barátság fontosságáról. Régi ismeretség köti össze őt Stellával. Egy külön, 

erre az alkalomra alkotott művet is megszólaltattak a zenészek, Levente Mária, 

Mária című erdélyi népdalfeldolgozását. Lezárásként felhívtam a figyelmet arra, 

hogy a falakon látható képek mögött mennyi imádságos munka rejlik. Stella neve 

csillagot jelent, és köszönjük, hogy ilyen tehetséggel megáldott csillag él közöttünk! 

Alkotásai sok egyéni színt mutatnak. Mivel magam is festettem ikonokat, jól tudom, 

hogy ez egy nagyon részletesen szabályozott ábrázolási mód. Évszázados szabályok 

kötik a festő kezét. Ugyanakkor örömmel láthattam, hogy Stella új utakkal is 

próbálkozott, számos 20. századi szentet is megfestett. 

E sorokkal is felhívom a figyelmet, hogy a kiállított művek irodai nyitvatartási 

időben megtekinthetők, sőt megvásárolhatók. A vételi szándékot a vendégkönyv 

mellett elhelyezett listán lehet jelezni. A kiállítást az Ars Sacra Fesztiválra is 

benevezzük. Biztatok mindenkit a vendégkönyvbe való bejegyzésre is. Értékes 

visszajelzés az alkotónak, ha olvashat a művei által kiváltott érzelmekről. 
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Szűzanyánknál, Máriabesnyőn 

Június 10-ére máriabesnyői zarándoklatot szerveztem. Mindig több esélyes egy 

ilyen kezdeményezés, amiatt, hogy hányan jelentkeznek, az időpontot viszont jó 

előre le kell foglalni. Végül 33 fővel, az összes bejelentkezettel indulhattak útnak az 

autók reggel a közeli kegyhely felé. A fotón 34 fő látható, mivel egy testvérünk rövid 

időre csatlakozott hozzánk. A besnyői Máriához elvittük „vendégségbe” a mi 

Máriánkat. Akik ott voltak tavaly október 8-án a Ferenciek teréről indult 

zarándoklatunkon, azoknak ismerős volt az a tábla, amit most felemelve a parkolótól 

Mária-énekeket énekelve vonultunk fel a bazilikába. Kedves meglepetés volt, hogy 

egy kisebb gyöngyösi csoport is velünk volt a szentmisén. 

 

A prédikáció keretében gyöngyösi ferences atya mutatta be csoportját, mint 

világi ferenceseket, és beszélt saját szerzetesi hivatásáról; személyes kötődéséről 

Máriabesnyőhöz, mivel ott volt hivatáskereső, ott töltötte a novíciátus idejét. 

Sok mindent megtudtunk a misét követő idegenvezetés keretében a 2008-ban 

bazilika minor rangot kapott templomról. Besnyő falut lV. Béla ajándékozta a 

rendnek, a törökök azonban megsemmisítették. Grassalkovich Antal telepített be 

katolikusokat a 18. században. A család fokozatosan haladt a nemesi ranglétrán: báró, 

gróf, herceg lett belőlük. Eközben a családban az Antal név generációkon keresztül 

öröklődött. A kegytemplomot és a gödöllői kastélyt építtető Antal 1694-ben született 

Felvidéken. A jezsuitáknál tanult, majd vármegyei és királyi szolgálatai során vált 

rangos ügyvéddé, vagyonos főúrrá. Mária Terézia nagyra értékelte szolgálatait; a 

királynőt ábrázoló bécsi szobor talapzatán mint az egyik legfontosabb munkatársa 

jelenik meg. Nagyságának érzékeltetésére A Turulból, a Magyar Heraldikai és 
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Genealógiai Társaság közlönyéből idézek: „Aki e ritka tehetségű ember életébe 

mélyebben bepillant, őszinte csodálkozás fogja el, ha tevékenységének, 

munkásságának sokoldalúságát látja. A közgazdász realitása, a finánc hideg 

számítása, a bíró nyugodt judiciuma, a vallásos, istenfélő ember alázatossága 

párosul benne a műízlés ritka fejlettségével, a művészet, főleg az építészet 

nagyszabású pártolásával… A budai királyi palota, a restaurált pozsonyi vár, 

gödöllői, komjáti kastélya, pozsonyi, pesti, hatvani, bajai palotái, mintegy 32 

templom, számos plébánia és iskola, a pesti pálosok főoltára és Szent Anna oltára, a 

pesti ferencesek és a nyitrai piaristák nagy márvány-főoltára, s főként a műemlékké 

emelt besnyői kegytemplom mind hirdetik sajátos stílusukkal, hogy mit jelent 

Grassalkovich alkotó tevékenysége a XVIII. századi magyar építő-művészetben.” A 

háromszor nősült Grassalkovich Antal 1758-ban határozta el e templom építését. 

Akkoriban az erdők fedte dombon a 300 évvel korábbi templom romjai rejlettek. A 

romok eltakarítása közben egy kőműves álmában szózatot hallott: „Ha a templom 

romjai közt, ahol hajdan a főoltár állott, ásni fogsz, szép tárgyat találsz.” Így került 

felszínre a ma a főoltárba beépített kicsiny Szűz Mária-szobor. Az elkészült kápolna 

szűkösnek találtatott, a sok zarándok láttán a gróf egy alsó és egy felső templommal 

bővíttette. 1771-ben szentelték fel, kapucinus atyák gondozásában. A fafaragású 

főoltár mögött a loretói Madonna libanoni cédrusból készült másolata és számtalan 

fogadalmi, köszönő tárgy található. Az altemplom mennyezeti virágmotívumait 

ókeresztény bazilikák ihlették, és sok szent alakja díszíti. A Grassalkovich-kriptában 

az impozáns méretű síremléknél horvát nemzeti színű szalaggal díszített koszorúkat 

láthattunk. A név eredete vélhetően horvát, a 16. században sodorhatta észak felé az 

ősöket a történelem vihara. 

Az igényesen megterített ebédlőben elköltött finom ebéd után rövid idő jutott 

kávézásra. A lelkigyakorlatos ház kápolnájában a gyöngyösi csoporttal együtt 

végezhettünk egy imaórát. A szerzetes atya mondandóját a szegény asszony két 

fillérje köré fűzte. A teljesség igénye nélkül néhány gondolat: Isten mindenekelőtt a 

szívet vizsgálja, a szándékot, és nem a konkrét adomány mértékét. A Szentírás a 

szívvel kapcsolatban nem naiv, hiszen annak érzelmei sem mind jók. Az „ami a 

szívemen, a számon” szólás is veszélyt rejthet: Ugyan mi van a szívedben? A szív 

megtisztítása nélkül nincs lelki élet. Gyakran Istennek is csak a felesleges időnkből 

adunk. Házi feladatot is kaptunk: Gondolkodjunk el, milyen a szívünk állapota. 

Ezekkel a gondolatokkal tértünk haza délután. Évtizedek óta őrzök a 

bibliámban egy képet a filigrán, csontból faragott, drágakövekkel ékesített Mária-

szobrocskáról. A Szűzanya kezében szívet, a Gyermek könyvet tart. Így szól az ima 

a máriabesnyői Szűzanyához: „Ó édes Szűzanyám, aki e szent helyen már annyiszor 

meghallgattad a hozzád folyamodókat, s a betegeknek gyógyulást, a szomorúaknak 

vigasztalást, az elhagyatottaknak segítséget, s a bűnösöknek megtérést és kegyelmet 

esdettél ki szent Fiadnál, én is bizalommal kérlek, segíts rajtam, most és halálom 

óráján. Ámen” 
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A Közösségépítő csoport tagja, Réder Kristóf szervezte a 

pápalátogatáson való közös részvételt is, valamint – Tibély Andrással 

együtt – Hild Csorba Bernadett festményeinek árverését. Ezekről az 

eseményekről ő számol be külön cikkekben. 

 

A Közösségépítő csoport nevében írta:         Csermák Judit 
 

Gyönyörű festményekkel egy jó célért 

Koncertet, kiállítást, előadást és lelkigyakorlatot többször is láthattak a plébánia 

falai. De egészen biztos vagyok benne, hogy árverést még sohasem. Május 13-án erre 

is sor került, nem is akárhogy… 

Dugig megtelt a nagyterem, ahol ünnepélyesen zártuk Hild Csorba Bernadett 

Útjelző(k) című kiállítását. József atya rövid köszöntője után Tibély András lépett a 

pulpitus mögé, kalapáccsal a kezében. Az árverést stand up komikusokat 

megszégyenítő tempóban vezette, a legizgalmasabb liciteket is szórakoztatóvá téve. 

Újabb és újabb érdekes adatokkal feldobva az estét, például az is kiderült, melyik a 

legkisebb kitöltött felületű festmény. 

Az este során 30 kép tálalt új gazdára, 

majd kötetlen együttlét következett, borral, 

pogácsával és remek társasággal. 

Aki nem tudott festménnyel hazatérni, 

annak sem kellett szomorkodnia, Bernadett 

jóvoltából képeslap minőségű másolatok 

készültek egyes festményeiről. 

A rendezvényt követő héten a plébánia 

Facebook-oldalán folytatódott a licit, 

immáron online újabb 30 – a tárlaton 

korábban látható – festményre. Az egy hétig 

tartó online verseny utolsó percei is hoztak 

izgalmakat, több olyan kép is volt, amelyre 

az utolsó pillanatban érkezett a győztes licit. 

A plébánia céljaira, méghozzá a kert 

felújítására gyűjtöttünk, köszönjük minden-

kinek, aki támogatta a kezdeményezést. 

Réder Kristóf 
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Kerékpárral zarándokoltunk Szentendrére 
 

Május 20-án kerékpáros zarándoklatot tartottunk, a cél Szentendre volt. 

Jómagam nagyon szeretek biciklizni, sőt, néhányszor hegyikerékpár-versenyen is 

részt vettem. Látszólag hasonló a két esemény: két keréken eljutni A-ból B-be, de 

azért tapasztaltam néhány eltérést is. 

Először is rögtön az indulás. Egy versenyen sokszor valami vérpezsdítő zene 

vagy esetleg egy tánccsoport bemutatója előzi meg a rajtot. Ami persze lelkesítő 

tud lenni. Mi azon a szombati napon a plébániakertben magasabbra emeltük a 

lelkünket, József atya vezetésével a Teremtőhöz fordultunk, imádkozva az előttünk 

álló útért. 

Versenyeken megesik, hogy felvezető autó halad a mezőny előtt. Mi 

egyenesen rendőri és polgárőr felvezetéssel indultunk el a plébániától, és egészen 

a Batthyány térig ilyen díszkísértünk volt. Így piros lámpán is átvezettek minket, 

és az Alagúton való átkelés is biztonságos volt a sok bicikliből álló menetnek. 

Az útvonal egyébként a Batthyány tértől Szentendréig kerékpárúton, illetve 

nagyon kis forgalmú utakon haladt. Ezúton is köszönet Palugyay-Masát 

Miklósnak, az egész zarándoklat ötletgazdájának és főszervezőjének a gondosan 

megválasztott útvonalért, az előzetes bejárásáért is! Bicikliztünk árnyas fasorban 

és családi házak közt is. 

Egy versenyen szokott lenni frissítőpont is, ahol a rendezők készülnek jól 

kiválasztott regeneráló folyadékkal, apróbb élelmiszerrel. Mi a zarándoklaton 

egymással osztottuk meg a hozott frissítő falatokat megálláskor. Jó volt ilyen 

módon kapni, illetve adni. Közben pedig a biciklijeink állapotáról is szót 

váltottunk, vagy hogy ki hogy bírja kerékpározást a késő tavaszi rekkenő melegben. 

Ami nagyon ritka volna egy versenyen, itt volt olyan: lezárt útszakaszba 

ütköztünk (árvíz miatt), így módosított útvonalon haladtunk tovább. 

Egy verseny vége, a befutó szakasz általában az utolsó hajrát, az utolsó 

nekirugaszkodást jelenti. Nekünk egy kis emelkedő hozta a megérkezést, a 

szentendrei plébániaudvar előtti utolsó métereken. 

A biciklik leparkolásával azonban nem ért véget az utunk. Mintha duatlont 

teljesítettünk volna, gyalog indultunk tovább, és másztuk meg a Templomdombot. 

Itt megcsodálhattuk a Keresztelő Szent János-templom díszes belsejét, a helyi 

festőművészek freskóit, majd plébánosunk szentmisét celebrált. Szépnek és többre 

hívónak éltem meg a közös ünneplést, amin még egy kis gitáros csapat is volt, akik 

vezettek minket az énekkel való imádkozásban. 
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Külön öröm volt, hogy többen csatlakoztak itt hozzánk, akik a biciklizést 

most nem vállalták, de szerettek volna egy kicsit részt venni a zarándoklatba. 

 

A mise, majd az együtt elfogyasztott ebéd után lesétáltunk a főtérre, ahol egy 

fagyival koronáztuk meg az ebédet, illetve gyűjtöttünk energiát a további 

programhoz. Ezután ugyanis városi séta következett, egy helyi idegenvezető értő 

vezetésével. Hallhattunk ekkor Szentendre múltjáról, a különböző, idetelepült 

nemzetiségek templomairól és a jelenkori városfejlesztésről is. Érdekes volt, hogy 

nemcsak a turisták által leginkább látogatott részein jártunk a városnak, és 

megtudhattuk, hogy hány centiméter szélesek a legszűkebb utcák. Az 

idegenvezetés után imával zártuk a zarándoklat szentendrei részét. 

Az indulásra készülődve még Lakatos Bence atyával is találkoztunk, aki 

jelenleg Szentendrén káplán. Miután elbúcsúztunk tőle, a délelőttről már ismert 

útvonalon tekertünk haza. Miután a polgárőrök ezúttal is a segítségünkre siettek a 

legutolsó szakaszon, megérkeztünk a plébániakertbe. A friss élmények hatása alatt, 

boldogan intettünk búcsút egymásnak. 

Morandini Kristóf 

világi elnök 



 

Kedves Testvérek! Külön is nagy-nagy szeretettel hívunk mindenkit 

plébániánk legnagyobb saját ünnepére, templombúcsúnkra, az augusztus 5-én, 

szombaton 19:15-kor kezdődő búcsúi misénkre, amelyen együtt ünneplünk 

espereskerületünk lelkipásztoraival és híveivel. 

Kérjük, aki csak megteheti, szánja rá ezt az estét, hétvégét a nyarából 

közösségünkre és annak védőszentjére, Havas Boldogasszonyra! 
* 

Plébániánk kapcsolódik az Ars Sacra fesztiválhoz idén, is, ahogy a korábbi 

években: szeptember 16. és 24. között énekkari koncert és matutinum is lesz 

templomunkban, valamint Szilágyi Stella ikonkiállítását is beneveztük a programba. 
* 

Közösségünk jeles őszi ünnepét, a Krisztinás napot idén október 14-én, 

szombaton tartjuk. 
 

Gólyahírek 

 
 

Március 21-én napvilágot látott Pfliegler Marcell Zénó, szüleinek – 

Balázsnak és Szilvinek – második szeme fénye. Örül velük a nővére, Izabella és 

az egész család. 

Szeretnénk továbbra is közkinccsé tenni a gólyahíreket; kérjük, hogy 

jelezzék felénk, ha bővül krisztinás családunk! 

Szelényi Márta 

Heti hírlevelünkre, a krisztinavárosi hívek levelezőlistájára, illetve a 

gyermekes családok levelezőlistájára feliratkozni a honlapon lehet: 

http://krisztinatemplom.hu/plebaniai-informaciok/hirlevel-levelezolista/ 

 
Kiadó: Budapest-Krisztinavárosi Havas Boldogasszony Plébánia 1016 Budapest, Mészáros u. 1. 

Tel.: +36/1/3564388, mobil: +36/20/3420697,  

www.krisztinatemplom.hu, www.facebook.com/havasboldogasszony 

Szentmisék júliusban és augusztusban: Cs–Szo: 18.00; vasárnap: 9.00, 18.00 

Irodai nyitvatartás: K–Sze: 10–12, Cs–P: 15–17  

Számlaszám: CIB Bank 10700419-65647879-51100005 

Felelős kiadó: Tampu-Ababei József plébános  Főszerkesztő: Agonás Szonja 

A következő lapszám a 2023/24-es tanév elején jelenik meg. 

http://krisztinatemplom.hu/plebaniai-informaciok/hirlevel-levelezolista/
http://www.krisztinatemplom.hu/
http://www.facebook.com/havasboldogasszony

